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ABSTRACT 
 
The statistical tool is a key element in road safety policy. It is constantly 

invoked because of numerous accidents, severity and most importantly, the 

alarming victims of the road. In Algeria, this tool is used to its lowest 

possibilities must find a better place because of the services it can make. 

 

The objective of our work, therefore, to propose some statistical methods 

applied in road safety. It consists of two parts A and B. 

    *Part-A is reserved for a bibliographic research on studies done on this field 

in other countries, particularly in France attaches great importance to this 

phenomenon. This research led us to give what we consider essential, hoping 

that this will serve as a basis for research and professional road safety, 

enabling them to further research in this area. The majority of results given in 

this section is the result of a synthesis of different approaches published in 

French journals and applied (this part is 3 chapters) 

     

    * In Part B, we proposed a compendium (newsletter) to collect data on 

accidents, this report reflects the areas, time, etc.....  

It was completed this part by an application that focuses on statistical analysis 

of spatial and temporal variation of road accidents in the context of a general 

study, the results obtained by different methods gave estimates coincide with 

data 2008.ces results are listed in chapters (Chapter 4 and Chapter 5). 

 

 
 
 

B
IB

LI
O

TH
E

Q
U

E
   

 D
U

   
 C

E
R

IS
T



               :صلخم

وادث ـب لحــور المرعــتطللنظرا   و ,الطرقات نــأمة اسهي عـامل أساسي في سي الإحصائيةالمادة 

  .اـدى خطورتهـوم الحوادث هذــه  تساهم وبشكل فعال في تحديد نسبة  الأخيرةه ذه أنات نجد الطرق

تها وهـو ما يجعلنا نصر عـلى  أن تكون أآـبر من إمكانـيا هذه الوسيلة مستعملة بأضعفائر لجزا في 

.والمكثفتقدمه من خدمات  لما العمل الدؤوب والمكثف من حيثذلك   

من المناهج الإحصائية و المطبقـة في قضايا أمن  مجـموعةتسعى لطرح , هذه دراسـتنا من فدإن الهـ 

.أ و ب:العمل إلى قسمينالطرقات و ينقسم هذا   

ة إلى ـحول هذا الموضوع بالنسب المقدمة ق بالدراسـاتلالمتعغرافي للبحث البيبليوإن القسم أ خـصص 

دفعـت بنا إلى إن هذه الأبحاث  ,الظاهرة لهذه ةأهمية آـبير ينسا التي تولوبخـاصة فر ,البلدان الأخرى

مما  ,الطرقاتفي مجـال أمن  المختصينو ين ة أساسية للباحثدأملا في أن تكون ما ماهـو أساسيإعطاء 

   .المتعلقة   بالظاهرة تلك الأبحاث قلتعمي يعطي دفعـا

رنسية ـــالمجـلات الفورة في ـالمنش مختلف النظرياتثمرة هي  الفصل هذا المقدمة فيإن أغلبية النتائج 

  ولـفص يشمـل ثلاث مـــهذا القس و, التطبيقية اتمجـلة الإحصائي المسماةفي المجـلة الشهرية  وبخـاصة

إلى  ةـإضافبحـوادث المرور  ب فقد اقترحنا نشرية  نستقبل من خـلالها المعطيات المتعلقة القسمفي  أما

  الخ....،الوقت مع المناطق تعاطي هذه النشرية

وادث ـــنية والمكانية لحــن التغيرات الزمــائي المتضمـل الإحصـوانهينا بحثنا هذا بتطبيق يتعلق بالتحلي 

وتتبع النتائج الناجمة عن مختلف المناهج المعتمدة والتي أعطت  ,إطار الدراسة العامةالطرقات وذلك في 

 .سـويمكن أن نحصل على نتائج آل ذلك في الفصلين الرابع والخام 2008التنبؤات المرتبطة بمعطيات 
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